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PROTOKÓŁ Nr IX/2024 
z sesji Rady Gminy Skąpe 
z dnia 20 grudnia 2024 r. 

 
Szczegółowe imienne wyniki z przeprowadzonych głosowań Rady Gminy w Skąpem znajdują 
się w linku https://samorzad.gov.pl/web/gmina-skape/sesja-ix-z-dnia-19122024-r i stanowią 
załączniki do protokołu. 
Przewodniczący Rady Gminy Wiesław Zawiślak otworzył IX sesję Rady Gminy Skąpe o godz. 
8.00. Przywitał Wójta Gminy Zbigniewa Wocha, Sekretarz Gminy, radną Powiatu oraz członka 
Zarządu Powiatu Alicję Hoppen Anyszko, Skarbnika Gminy Danutę Hekawę, wszystkich 
radnych i sołtysów oraz mieszkańców gminy. Poinformował, że na stan 15 radnych w sesji 
uczestnicz 15 osób więc podejmowane uchwały będą miały moc prawną (lista obecności 
w załączeniu). 
Do przesłanego porządku obrad radni nie wnieśli zmian, a porządek przedstawia się 
następująco: 
1. Otwarcie obrad sesji i stwierdzenie kworum. 
2. Podjęcie uchwały w sprawie uchwały budżetowej Gminy Skąpe na rok 2025: 

a) odczytanie projektu uchwały budżetowej na rok 2025, 
b) odczytanie opinii Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej 

Górze przedłożonym projekcie uchwały budżetowej Gminy Skąpe na rok 2025 wraz 
z uzasadnieniem, 

c) odczytanie opinii komisji stałej, 
d) wniesienie autopoprawek do projektu uchwały, dyskusja i ich przegłosowanie, 
e) głosowanie nad projektem uchwały budżetowej Gminy Skąpe na rok 2025. 

3. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 
Skąpe na lata 

2025-2029 
a) odczytanie projektu uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Gminy Skąpe na lata 2025-2029: 
b) odczytanie opinii Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej 

Górze przedłożonym projekcie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 
Finansowej Gminy Skąpe na lata 2025-2029, 

c) odczytanie opinii komisji stałej, 
d) wniesienie autopoprawek, dyskusja i ich przegłosowanie; 
e) głosowanie nad projektem uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Skąpe na lata 2025-2029. 
4. Podjęcie uchwał w sprawie: 

a) przyjęcia planu pracy Rady Gminy Skąpe na 2025 rok, 
b) wyznaczenia miejsc prowadzenia handlu przez rolników i ich domowników oraz 

przyjęcia regulaminu, 
c) nadania nazw ulicom, 
d) poparcia petycji Gminy Miasto Zakopane z dnia 26 września 2024 r., 
e) udzielenia pomocy rzeczowej dla Powiatu Świebodzińskiego, 
f) udzielenia pomocy rzeczowej dla Powiatu Świebodzińskiego, 
g) udzielenia pomocy rzeczowej dla Powiatu Świebodzińskiego, 
h) o zmianie uchwały w sprawie emisji obligacji Gminy Skąpe oraz zasad ich zbywania, 

nabywania i wykupu, 
i) o zmianie uchwały w sprawie uchwały budżetowej Gminy Skąpe na 2024 rok, 
j) o zmianie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Skąpe na lata 2024-2029. 
5. Interpelacje i zapytania radnych. 
6. Zapytania sołtysów i mieszkańców oraz odpowiedzi na nie. 
7. Sprawozdanie z działalności Wójta w okresie międzysesyjnym. 
8. Przedłożenie Radzie rocznego planu pracy Komisji Samorządu Rady Gminy Skąpe. 
9. Wolne wnioski i informacje. 

https://samorzad.gov.pl/web/gmina-skape/sesja-ix-z-dnia-19122024-r
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10. Przyjęcie protokołu VIII sesji Rady Gminy Skąpe. 
11. Zamknięcie obrad. 

 
Ad. 2 
a) Skarbnik Gminy Danuta Hekawa odczytała treść projektu uchwały w sprawie uchwały 

budżetowej Gminy Skąpe na rok 2025. 
b) Skarbnik Gminy Danuta Hekawa odczytała treść opinii składu orzekającego Regionalnej 

Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze o przedłożonym projekcie uchwały budżetowej 
Gminy Skąpe na rok 2025 wraz z uzasadnieniem (w załączeniu). 

c) Przewodniczący stałych Komisji Rady Gminy Skąpe odczytali pozytywne opinie Komisji 
o projekcie uchwały budżetowej Gminy Skąpe na rok 2025 nie wnosząc do niego uwag 
(w załączeniu). 

Sekretarz Gminy Alicja Hoppe-Anyszko poprosiła o 5 minutową przerwę w obradach. 
Po przerwie Przewodniczący Rady wznowił obrady. 
d) Skarbnik Gminy Danuta Hekawa przedstawiła autopoprawki do projektu uchwały.    

Poinformowała, że po stronie  dochodów  dokonuje się  zwiększeń: 
Rozdz. 60016 § 6370 kwota 426.909,63 zł 
Rozdz. 70007 § 0770 kwota 259.493,73 zł 
Rozdz. 92120 § 6090 kwota 684.040,00 zł 
Po stronie wydatków  dokonuje się następujących  zwiększeń: 
Rozdz. 01030 § 2850 kwota 66,32 zł 
Rozdz. 01043 § 6050 kwota 13.000,00 zł 
Rozdz. 60016 § 6050 Kwota 505.392,41 zł 
Rozdz. 60016 § 6370 kwota 426.909,63 zł 
Rozdz. 71004 § 4300 kwota 160.000,00 zł  
Rozdz. 75412 § 6050 kwota 23.000,00 zł 
Rozdz. 92120 § 6580 kwota 242.075,00 zł 
W części normatywnej  projektu uchwały:  

1) uzupełnia się zapis odnośnie  udziału środków, o których mowa w art. 5 ust 1  pkt 2 i 3  
w zakresie dochodów i wydatków 

2) zgodnie z  zapisami  w opinii RIO  uzupełnia się zapis w §3 pkt 1 i otrzymuje brzmienie: 
„1. Różnica między dochodami i wydatkami stanowi planowany deficyt budżetu w kwocie 
   329.017,13 zł, który zostanie sfinansowany: 
1) Przychodami jednostek samorządu terytorialnego  z niewykorzystanych środków 

pieniężnych na rachunku budżetu, wynikających z rozliczenia dochodów i wydatków 
nimi finansowanych związanych ze szczególnymi zasadami wykonywania budżetu 
określonymi w odrębnych ustawach  oraz  przychodami jednostek samorządu 
terytorialnego wynikających z rozliczenia środków określonych w art.5 ust.1 pkt.2 
ustawy i dotacji na realizację  programu, projektu , lub zadania finansowego  
z udziałem tych środków.” 

3) w § 6 pkt 2 otrzymuje brzmienie: „Dochody z opłat z tytułu zezwoleń na sprzedaż 
napojów alkoholowych w wysokości 160 tys. zł oraz dochody z tytułu opłat o których 
mowa w art. 92 ust. 1 ustawy z dnia 26 października 1982 r. o wychowaniu 
w trzeźwości i przeciwdziałaniu alkoholizmowi w wysokości 60 tys. zł i wydatki budżetu 
na realizację zadań ujętych w gminnym programie profilaktyki i rozwiązywania 
problemów alkoholowych oraz przeciwdziałania narkomanii na lata 2023-2025 w 
kwocie 220 tys. zł.”  

Wiceprzewodniczący Rady Bartosz Derejczyk zabierając głos stwierdził, że budżet został 
na komisji wnikliwie przeanalizowany. Dyskutowano nad nim dość długo, każdy miał 
swoje propozycje, każdy miał swoje uwagi i te uwagi zostały uwzględnione w części, 
w części może przejdą na rok następny. Radnemu bardzo się podobało to, że dyskusja 
była konstruktywna i na posiedzeniach komisji nie było uprawiania polityki. Wszyscy 
skupili się na tym, co jest najważniejsze, czyli na funkcjonowaniu gminy. Radny wyraża 
nadzieję, że uda się budżet na sesji przegłosować i uchwalić. Ponieważ jest to budżet 
rekordowy nie tylko pod względem wydatków, ale przede wszystkim dochodów. Pozwolił 
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sobie wynotować kilka ważnych pozycji, porównując go z budżetem z początku 2024 r. 
Dochody budżetu proponuje się w wysokości 53.352.935 zł, z czego dochody bieżące 
stanowią 34.896.491 zł, dochody majątkowe natomiast około 18,5 mln zł. W porównaniu 
z 2024 r. po ostatniej nowelizacji budżety są zbliżone. Na uwagę zasługuje fakt, że 
w 2025 r. wzrastają dochody bieżące i z założenia będą one wyższe o około 23% od 
projektu budżetu uchwalonego w zeszłym roku. Analizując poszczególne rozliczenia, 
należy zaznaczyć znaczący wzrost udziałów gmin w podatkach stanowiących dochód 
budżetu państwa. Ta pozycja uległa zmianie ze względu na zmianę przepisów. W 2024 r. 
budżet zakładał wpływy w kwocie 5,2 mln zł, natomiast w projekcie na 2025 r. wpływy 
mają wynieść 14,8 mln zł. Ta pozycja zdaniem radnego pozwala patrzeć z optymizmem 
w przyszłość, przywraca samorząd jako najważniejszy organ administracji publicznej po 
latach nakładania obciążeń. Zmieniła się kwalifikacja subwencji, które weszły w dochody. 
W dochodach majątkowych, pomimo że są one niewiele wyższe niż w roku poprzednim, 
znajdują się ważne dotacje, które na pewno znajdą odzwierciedlenie w inwestycjach 
w każdej miejscowości. Wydatki na 2025 r. planowane są w kwocie 53.681.952 zł i wobec 
budżetu na 2024 r. są niewiele niższe, ale stanowią ważną kontynuację inwestycji 
rozpoczętych w roku bieżącym, jak również inwestycji, które będą rozpoczęte 
w przyszłym roku. W budżecie uwzględniono konieczne zwiększenie poziomu 
finansowania szkół i przedszkoli. Jak co roku do dyspozycji mieszkańców jest fundusz 
sołecki. Fundusz sołecki pozwala szybko i celnie trafiać w potrzeby mieszkańców 
poszczególnych miejscowości, ponieważ to oni decydują o przeznaczeniu tych środków. 
Najważniejszą kwestią, która wysuwa się na pierwszy plan, to jest na pewno deficyt. 
Zarówno budżet jak i prognozowana kwota deficytu uzyskały pozytywną opinię 
Regionalnej Izby Obrachunkowej. Przy tak dużym budżecie deficyt wyniesie tylko 329 tys. 
zł, co stanowi zaledwie 0,61 % dochodów. Niewątpliwie budżet pozwala na sfinansowanie 
ważnych inwestycji, nie zadłużając gminy i stanowi o wysokich kompetencjach osób 
sporządzających ten dokument, jak i osób zarządzających gminą.  
Wójt Zbigniew Woch zabierając głos stwierdził, że przewodniczący rzeczowo przedstawił 
to, co najistotniejsze. Wójt pamięta początki działania samorządowego. Dochody może 
nie były imponujące w stosunku do tych dzisiejszych, aczkolwiek waga złotówki wtedy 
była zupełnie inna. Przy budżecie np. 10 mln zł, wydatki bieżące wynosiły 8 mln zł i do 
dyspozycji samorządu zostawały 2 mln zł. Pozyskując do tego fundusze unijne, w każdym 
budżecie wykonywane były inwestycje na kwotę 6 mln zł, co stanowiło potężny udział 
wydatków majątkowych w całej kwocie budżetu. Później nadeszły czasy chude 
i w ostatnich latach w zasadzie ledwo co bilansowaliśmy dochody bieżące z wydatkami 
bieżącymi. To odchudzanie potęgi samorządu w sposób gwałtowny nastąpiło w czasach 
ostatniego rządu, ale ten przedostatni, w swojej końcowej fazie funkcjonowania też 
niespecjalnie dotował czy dzielił się podatkami, jakie płacą mieszkańcy. Wójt 
przypomniał, że w 2012 r. Zrzeszenie Wójtów i Burmistrzów Województwa Lubuskiego 
złożyło do Trybunału Konstytucyjnego skargę na to, że państwo oszukuje samorządy, 
okrada, przenosząc zadania państwa do samorządu i nie dając w zamian odpowiednich 
kwot pieniędzy. Wtedy rzeczywiście proces ubożenia samorządu miał swój początek, ale 
to, co się wydarzyło w ciągu ostatnich ośmiu lat było złe. Samorządy były słabe, 
niewydolne. Jedyną osłodą i dużym wsparciem dla samorządów okazał się Polski Ład. 
Wójt wolałby jednak nie wchodzić w politykę. Cieszy się, że unikamy w tej sali dyskusji, 
czy tematów, które mogłyby niepotrzebnie podzielić. W tej chwili ma głęboką świadomość 
i wierzy, że to są nie tylko deklaracje i przyjęta ustawa o innym dzieleniu się podatkami 
płaconymi przez Polaków i większym udziale tych środków finansowych dla samorządu, 
to jest właściwy kierunek. Nikogo nie trzeba przekonywać i faktem jest, że nikt tak 
efektywnie i mądrze nie wydaje pieniędzy publicznych jak samorządy, które najlepiej 
znają potrzeby mieszkańców. Zmiana filozofii państwa i przekazywanie większych kwot 
dla samorządów, jest kierunkiem właściwym i bez względu na to, kto będzie rządził 
w następnych latach, ta zmiana zostanie utrzymana. Rząd i parlament zawsze będą 
polityczne ale ważne, żeby sobie nie przeszkadzali i żeby ze sobą współpracowali, 
a współpraca między innymi polega na dzieleniu się środkami finansowymi. To nie są 
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środki finansowe tego czy innego rządu tylko wszystkich Polaków. Rząd nie ma żadnych 
pieniędzy, tylko przywilej dzielenia się tymi pieniędzmi. Przechodząc do samego budżetu 
Wójt stwierdził, że najważniejsze jest ile możemy wydać albo ile planujemy wydać. 
I rzeczywiście 55 mln zł to jest niebagatelna kwota, a wydatki majątkowe to 21 mln zł. 
Taką kwotę planujemy przeznaczyć na gminę, żeby podnieść jakość życia mieszkańców. 
Jest to niespełna 38% wszystkich pieniędzy, jakie planujemy wydać. Wójt życzyłby i sobie 
i mieszkańcom, żeby tak znaczący udział wydatków majątkowych był w każdym budżecie. 
Ten budżet nie jest spełnieniem marzeń wszystkich, ale najważniejsze jest to, że wszyscy 
mamy głębokie przeświadczenie, że nie da się wszystkiego wybudować w jednym czasie. 
Nie da się spełnić wszystkich planów, marzeń i oczekiwań w jednym czasie. Zaczynamy 
od jednych inwestycji, kolejne niestety będą musiały na siebie poczekać, ale mimo to nie 
budzi to jakiś kontrowersji, czy zaczynów niezgody. Wszyscy w zgodzie umiemy nad 
takimi dokumentami dyskutować. Podkreślił jak co roku, że  uchwała budżetowa jest 
zawsze żywym dokumentem i ulega ciągłym zmianom, czasami kosmetycznym, 
wynikającym z funkcjonowania naszych jednostek i potrzeb z tym związanych, innym 
razem  wynikających z wpisywania kolejnych inwestycji i przedsięwzięć. Na przykład 
w przedłożonym dokumencie nie ma wpisanej budowy kanalizacji w miejscowości Podła 
Góra. Wójt sygnalizował, że podjęte zostały działania i na początku stycznia złożymy 
wniosek do  funduszy na kwotę 4,2 mln zł. W przypadku dofinansowania to zadanie musi 
być wykonane do końca 2025 r. Do podziału jest 36 mln zł. Każda gmina, każdy 
beneficjent może otrzymać kwotę do 5 mln zł, a gmin w województwie jest 82. Wójt nie 
potrafi ocenić potrzeb jeśli chodzi o gospodarkę wodno-kanalizacyjną, ale przy ostatnim 
konkursie,  gdzie udało nam się otrzymać dofinansowanie dla miejscowości Darnawa 
(z inwestycją fizycznie wejdziemy w miesiącu styczniu lub lutym), to konkurencja była 
duża. Jeszcze za nami było dużo gmin, które nie otrzymały dofinansowania. Polska 
otrzymała zaległe, duże pieniądze wstrzymane w związku z zastrzeżeniami co do 
praworządności i w tej chwili te pieniądze się pojawiają i trzeba będzie je bardzo szybko 
wydać. Dlatego Wójt wierzy, że jest duża szansa, że ta inwestycja też otrzyma 
dofinansowanie. Dzisiaj analizujemy, zastanawiamy się nad przedsięwzięciem drogowym 
w  miejscowości Łąkie. Na etapie uzgadniania strategii z Urzędem Marszałkowskim 
zabiegaliśmy o to, żeby ta inwestycja otrzymała dofinansowanie w ramach porozumienia 
gmin. Nie udało się niestety ostatecznie przekonać Urzędu Marszałkowskiego, że ona 
wpisuje się w założenia związane z tym dokumentem i z założeniami wydatkowania tych 
pieniędzy. W zamian za tę inwestycję będziemy realizować ścieżkę z Ołoboku do 
miejscowości Łąkie. Jest to jedna z ważniejszych inwestycji drogowych na drogach 
gminnych. Dzisiaj zastanawiamy się, czy w przypadku tej inwestycji drogowej w Łąkiem 
ubiegać się latem o dofinansowanie z funduszy rządowych czy też decydujemy się na 
ogłoszenie przetargu dzisiaj z pieniędzy własnych. Zachętą jest, że w tej chwili 
w przetargach na tego typu przedsięwzięcia są dość atrakcyjne ceny. Przykładem jest 
inwestycja Kępsko-Niekarzyn prowadzona przez Powiat. Inwestycja była wyceniona na 
4,6 mln zł, a w przetargu uzyskała kwotę  2,8 mln zł. Inwestycja w Łąkiem szacowana jest 
na 1mln zł i może się okazać, że wyłonienie wykonawcy w styczniu może być 
w pieniądzach zbliżonych do dofinansowania, w przypadku uzyskania częściowego 
dofinansowania z funduszy rządowych. Wójt jest głęboko przekonany, że to 
przedsięwzięcie też znajdzie swoją realizację w 2025 r., a zapewne jeszcze 
w międzyczasie wyklują się inne potrzeby związane z pojawiającymi się możliwościami 
uzyskania dofinansowania. Wójt pogratulował radnym i pani Skarbnik przeprowadzenia 
procesu tworzenia budżetu, który nie jest budżetem znacznie obciążającym, 
powodującym konsekwencje związane z jakimś dużym zadłużeniem. Zadłużenie gminy 
sprzed miesiąca to była kwota 122 tys. zł. Ostatnio podejmowana była decyzja odnośnie 
emisji obligacji w wysokości 1,5 mln zł. Niewątpliwie wykorzystamy tę kwotę. To 
zadłużenie ma jedynie zadbać o utrzymanie płynności finansowej. Aktualnie prowadzimy 
kilka inwestycji z dofinansowaniem z Polskiego Ładu z częściową odpłatnością. Za 
wykonywanie poszczególnych etapów płacimy z funduszy własnych, ale po zakończeniu 
tych inwestycji złożyły wnioski o wypłatę promes, a stanie się do końca maja. Wobec tego 
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nie jest to zadłużenie wynikające z potrzeby wykonania jakiejś inwestycji, tylko w związku 
z tym, że wydatkowaliśmy kilka milionów złotych wcześniej. Obligacji potrzebujemy na 
zabezpieczenie płynności finansowej. Ta dobra sytuacja finansowa czeka na kolejne 
działania jakie będziemy realizować we współpracy z Powiatem Świebodzińskim dzięki 
pani Alicji Hoppen Anyszko. Musimy być przygotowani na kolejne współfinansowanie 
inwestycji powiatowych w naszej gminie. Kilka miesięcy temu został złożony wniosek dla 
inwestycji drogowej z m. Błonie do m. Niedźwiedź. Jest to duża inwestycja za około 
13 mln zł, domykająca ciąg drogowy do Poźrzadła. Od wielu lat budujemy wspólnie 
z Powiatem i z samorządem łagowskim ten odcinek i teraz został złożony wniosek. Jeśli 
Powiat otrzyma dofinansowanie na odcinek Błonie-Niedźwiedź, to musimy się liczyć 
z potrzebą partycypacji w kosztach tego przedsięwzięcia, ale czy otrzymamy 
dofinansowanie, tego nie wiemy. Ich drugi wniosek na ul. Sobieskiego w Świebodzinie 
również opiewa na 13 mln zł. Czy jako Powiat mamy szansę na sfinansowanie dwóch 
inwestycji po trzynaście milionów złotych? Póki nie ma rozstrzygnięcia, nie wiemy które 
zadanie otrzyma dofinansowanie, bo Wójt raczej nie wierzy, że obydwa. Wójt wspomniał, 
że złożył zlecenie na wykonanie aktualizacji dokumentacji drogowych przez miejscowość 
Rokitnica i przez miejscowość Węgrzynice, bo taką deklarację złożył panu Staroście, a za 
kilka miesięcy może uda się otrzymać dofinansowanie na te przedsięwzięcia. 
W przypadku inwestycji w miejscowości Łąkie, szansa otrzymania dofinansowania jest 
nieporównywalnie mniejsza od dofinansowania na inwestycje w Rokitnicy czy też 
w miejscowości Węgrzynice, bo przebieg tej drogi wchodzi w skład sieci dróg 
międzynarodowych i to premiuje te przedsięwzięcia w punktacjach.  
Wójt wspomniał też, że w budżecie zawarte jest dofinansowanie na rozbudowę 
oświetlenia ulicznego w naszej gminie. Zostało zleconych kilka dokumentacji na 
dodatkowe oświetlenie, a wiosną wspólnie z radnymi pochylą się nad kolejnymi 
wnioskami i potrzebami i w zależności od nich ustalone zostaną ewentualnie kolejne 
dokumentacje i inwestycje do realizacji.  
Wójt podziękował radnym za wyzbycie się populizmu i wyprzedzania się w kolejce kto 
bardziej dba o swoich mieszkańców, co mogłoby być elementem nastawiania 
mieszkańców jednych miejscowości przeciwko mieszkańcom innych. Podziękował za 
rzeczową dyskusję i jeszcze raz podkreślił, że budżet jest żywym dokumentem i że będzie 
się on zmieniał ku uciesze kolejnych miejscowości i pojawiania się kolejnych inwestycji.  
Przewodniczący Rady Wiesław Zawiślak zarządził głosowanie nad autopoprawkami do 
projektu uchwały. W wyniku głosowania autopoprawki zostały przyjęte jednogłośnie. 

e) Przewodniczący Rady Gminy Wiesław Zawiślak  zarządził głosowanie nad projektem 
uchwały w sprawie uchwalenia uchwały budżetowej Gminy Skąpe na  rok 2025. W wyniku 
głosowania uchwała Nr IX/81/2024 podjęta została jednogłośnie i stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu. 

Wójt Zbigniew Woch zabierając głos podziękował za podjęcie uchwały i podkreślając fakt, że 
jest to żywy dokument, już uprzedził, że w Niekarzynie przy okazji toczącej się obecnie 
inwestycji powiatowej chcielibyśmy połączyć istniejące chodniki i podejmiemy w tym celu 
działania projektowe.  
 
Radny Andrzej Kałużny opuścił obrady o godz. 9.10. 
 
Ad. 3 Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 
Skąpe na lata 2025-2029: 
a) Skarbnik Gminy Danuta Hekawa odczytała projektu uchwały w sprawie uchwalenia 

Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Skąpe lata 2025-2029.  
b) Skarbnik Gminy Danuta Hekawa odczytała opinię składu orzekającego Regionalnej Izby 

Obrachunkowej w Zielonej Górze, o przedłożonym projekcie uchwały w sprawie 
uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Skąpe lata 2025-2029.  

c) Przewodniczący stałych Komisji Rady Gminy Skąpe odczytali pozytywne opinie Komisji 
o projekcie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 
Skąpe lata 2025-2029 nie wnosząc do niego uwag (w załączeniu). 
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d) Skarbnik Gminy Danuta Hekawa przedstawiła autopoprawki do projektu uchwały. 
Dostosowano załącznik numer jeden do aktualnego projektu uchwały budżetowej na 
2025 r. z uwzględnieniem autopoprawki do tego projektu oraz dopisano przedsięwzięcia 
w wydatkach bieżących:  
- sporządzenie mpzp Skąpe-Pałck; 
- wykonanie dokumentacji wod-kan w m. Ołobok; 
- wykonanie dokumentacji  na przebudowę ulic  w m. Niesulice; 
- roboty budowlane przy kościele protestanckim w Radoszynie; 
- zmienia się  okres  realizacja dla zadania – drogi PGR; 
- dostosowuje się  kwoty nakładów do  kwot zapisanych w budżecie. 

Przewodniczący Rady Wiesław Zawiślak zarządził głosowanie nad autopoprawkami 
do projektu uchwały. W wyniku głosowania autopoprawki zostały przyjęte 
jednogłośnie. 

b) Przewodniczący Rady Gminy Wiesław Zawiślak zarządził głosowanie nad projektem 
uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Skąpe lata 
2025-2029. W wyniku głosowania uchwała Nr IX/82/2024 podjęta została jednogłośnie 
i stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  

 
Ad. 4 

Przewodniczący Rady Wiesław Zawiślak poinformował, że wszystkie projekty uchwały 
uzyskały pozytywne opinie Komisji Samorządu Rady Gminy Skąpe.  

a) Przewodniczący Rady Gminy Wiesław Zawiślak zarządził głosowanie nad projektem 
uchwały w sprawie przyjęcie planu pracy Rady Gminy Skąpe na 2025 rok. W wyniku 
głosowania uchwała Nr IX/83/2024 podjęta została jednogłośnie i stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu.  

b) Przewodniczący Rady Gminy Wiesław Zawiślak zarządził głosowanie nad projektem 
uchwały w sprawie wyznaczenia miejsc prowadzenia handlu przez rolników i ich 
domowników oraz przyjęcia regulaminu. W wyniku głosowania uchwała Nr IX/84/2024 
podjęta została jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  

c) Przewodniczący Rady Gminy Wiesław Zawiślak zarządził głosowanie nad projektem 
uchwały w sprawie nadania nazwom ulicom. W wyniku głosowania uchwała Nr IX/85/2024 
podjęta została jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  

d) Przewodniczący Rady Gminy Wiesław Zawiślak zarządził głosowanie nad projektem 
uchwały w sprawie nadania nazwom ulicom. W wyniku głosowania uchwała Nr IX/85/2024 
podjęta została jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  

e) Przewodniczący Rady Gminy Wiesław Zawiślak zarządził głosowanie nad projektem 
uchwały w sprawie poparcia petycji Gminy Miasto Zakopane z dnia 26 września 2024 r. 
W wyniku głosowania uchwała Nr IX/86/2024 podjęta została jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu.  

f) Przewodniczący Rady Gminy Wiesław Zawiślak zarządził głosowanie nad projektem 
uchwały w sprawie udzielenia pomocy rzeczowej dla Powiatu Świebodzińskiego. 
W wyniku głosowania uchwała Nr IX/87/2024 podjęta została jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu.  

g) Przewodniczący Rady Gminy Wiesław Zawiślak zarządził głosowanie nad projektem 
uchwały w sprawie udzielenia pomocy rzeczowej dla Powiatu Świebodzińskiego. 
W wyniku głosowania uchwała Nr IX/88/2024 podjęta została jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu.  

h) Przewodniczący Rady Gminy Wiesław Zawiślak zarządził głosowanie nad projektem 
uchwały w sprawie udzielenia pomocy rzeczowej dla Powiatu Świebodzińskiego. 
W wyniku głosowania uchwała Nr IX/89/2024 podjęta została jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu.  

i) Przewodniczący Rady Gminy Wiesław Zawiślak zarządził głosowanie nad projektem 
uchwały o zmianie uchwały w sprawie emisji obligacji gminy Skąpe oraz zasad ich 
zbywania, nabywania i wykupu. W wyniku głosowania uchwała Nr IX/90/2024 podjęta 
została jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
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j) Przewodniczący Rady Gminy Wiesław Zawiślak zarządził głosowanie nad projektem 
uchwały o zmianie uchwały w sprawie uchwały budżetowej gminy Skąpe na 2024 rok. 
W wyniku głosowania uchwała Nr IX/91/2024 podjęta została jednogłośnie i stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu.  

k) Przewodniczący Rady Gminy Wiesław Zawiślak zarządził głosowanie nad projektem 
uchwały o zmianie uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy Skąpe na lata 2024-2029. W wyniku głosowania uchwała Nr IX/92/2024 podjęta 
została jednogłośnie i stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  

Radna Urszula Bronisz opuściła obrady o godz. 9.35. 
 
Ad. 5 Interpelacje i zapytania radnych 

Radna Katarzyna Koziarska zapytała o wnioski złożone przez sołtysa wsi Niesulice 
dot. przystanku w m. Niesulice oraz koszy ulicznych na odpady.  
 
Ad. 6 Zapytania sołtysów i mieszkańców oraz odpowiedzi na nie.  
Nie zgłoszono.  
 
Ad. 7 Sprawozdanie z działalności Wójta w okresie międzysesyjnym (w załączeniu do 
niniejszego protokołu).  
Wójt zabierając głos zaakcentował kilka kwestii uwzględnionych w sprawozdaniu: 
1. Poinformował, że przystępujemy do ogłoszenia postępowania przetargowego na 

wyłonienie wykonawcy inwestycji drogowej w miejscowości Węgrzynice. Otrzymaliśmy 
dofinansowanie z Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg. Inwestycja została oszacowana 
na kwotę 515.679 zł. Mamy potrzebę uszczegółowienia postępowania więc albo 20 albo 
23 grudnia zostanie ono ogłoszone.  Środki z dofinansowania zaliczkowo w kwocie 
256.845 zł lada dzień powinny wpłynąć na kwoto gminy.  

2. Zakończyliśmy inwestycje przebudowy sześciu stawów wiejskich w naszej gminie: dwa 
stawy w miejscowości Rokitnica, dwa stawy w miejscowości Skąpe, jeden staw 
w miejscowości Niekarzyn i jeden staw w miejscowości Międzylesie. Odnośnie wykonania 
tych stawów Wójt słyszy same komplementy. Rzeczywiście jesteśmy zadowoleni z tego 
procesu. To nie było łatwe przedsięwzięcie. Największy problem mieliśmy w miejscowości 
Niekarzyn. Ta inwestycja zderzyła się z budową drogi i ciężki sprzęt stawowy zaburzył na 
pewnym odcinku inwestycję drogową. Na szczęście dogadaliśmy się z wykonawcą 
inwestycji i rozliczyliśmy się kosztorysem powykonawczym, a inwestycję stawową 
zwiększyliśmy o kwotę 61. 331 zł.  

3. Poprzedniego dnia w Podłej Górze mieliśmy uroczystość związaną z przekazaniem 
samochodu tamtejszej jednostce, która w 2025 r. zostanie włączona do krajowego 
systemu ratownictwa , co w sposób znaczący podniesie bezpieczeństwo naszego mienia 
i naszego życia. Pogratulował Naczelnikowi, Komendantowi i pani Prezes. Podczas 
bardzo udanego spotkana była sposobność spotkania z zaszczytnymi gośćmi.  

4. W ostatnim czasie siłami Referatu Gospodarki Komunalnej wybudowaliśmy oświetlenie 
na ulicy Spacerowej w Ołoboku. Ponieważ zmieniliśmy zasilanie, postawione lampy 
zaświecą się dopiero w styczniu. Kosztorys dla tego przedsięwzięcia dokumentacyjnie 
opiewał na kwotę niespełna 97 tys. zł, a wykonaliśmy to za 37 tys. zł, nie licząc oczywiście 
kosztów osobowych. 

5. Także siłami Referatu Gospodarki Komunalnej  przy okazji inwestycji drogowej 
w Radoszynie przy blokach 74 i 75 musieliśmy przebudować dawną instalacją 
kanalizacyjną za około 37 tys. zł.  

6. Przy cmentarzu komunalnym w Skąpem wymieniona została część ogrodzenia.  
7. Korzystając z okazji Wójt  podziękował Zarządowi Dróg Wojewódzkich w Zielonej Górze, 

władzom Sejmiku Województwa Lubuskiego za przebudowę drogi z Radoszyna do 
Chociul i ze Skąpego do Sulechowa.  

8. Finalizuje się inwestycja powiatowa droga Borów - Ołobok. Pomału substancja drogowa 
się zmienia. Za chwilę będziemy po inwestycji od Kępska do Niekarzyna, Powiat 
przygotowuje dokumentację na odcinku Niekarzyn – Pałck. Co prawda w kwestii dróg 
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jeszcze przed nami duży wysiłek, ale będzie on bardziej efektywny, jeśli będą dodatkowe 
możliwości pozyskania dofinansowania z funduszy unijnych czy też rządowych. 
Gospodarz województwa zauważa, że potrzeby są, więc wydaje się, że w poczuciu 
odpowiedzialności też będzie dbał o to, żeby samorządy miały możliwości pozyskiwania 
dofinansowania na tego typu inwestycje 

9. W miejscowości Cibórz jesteśmy w przededniu otwarcia kolejnego sklepu 
wielkopowierzchniowego. Jest to przedsięwzięcie oczekiwane i pożądane przez 
społeczność Ciborza i okolicznych miejscowości.  

Sekretarz Gminy Alicja Hoppen-Anyszko wróciła do zapytania radnej Katarzyny Koziarskiej 
odnośnie wniosku sołtysa Niesulic. Sekretarz nie wie, o co do końca chodziło w kwestii koszy 
na odpady wzdłuż ścieżek pieszo-rowerowych, ale od Kierownika Referatu Gospodarki 
Komunalnej  otrzymała sygnał i widziała zdjęcia, że do koszy tych trafiają odpady budowlane 
i okołobudowlane. Zostało to posprzątane i wpłynęło nawet podziękowanie od pani Sołtys za 
szybką interwencję. Kosze na śmieci przy ścieżkach pieszo-rowerowych faktycznie były 
przepełnione. W sezonie sprzątamy to regularnie, nawet częściej niż jest potrzeba, natomiast 
faktycznie mogło się zdarzyć, że w natłoku innych spraw pracownicy tam nie dojechali. Co do 
przystanku w Niesulicach, to Sekretarz była tam na wizji lokalnej z panem Kierownikiem 
Referatu Gospodarki Komunalnej. Pani Sołtys głównie chodziło o potężny dąb, który tam 
rośnie, a jego gałęzie spadają na drogę ale też na przystanek. Ten dąb rośnie na terenie 
prywatnym i jest w związku z tym problem. Gałęzie ma potężne i zahaczają one o linie 
energetyczne, dlatego też enea z uwagi na ochronę swojego mienia, mogłaby podjąć jakieś 
czynności. Dodatkowo na przystanku jest eternit. Kierownik Referatu ma to cały czas na 
uwadze. Wniosek pani Sołtys odnośnie przystanku może być asumptem do dyskusji, 
odnośnie technologii stawianych na terenie gminy przystanków. Chodzi o estetykę i trwałość.  
 
Ad. 8 Przedłożenie Radzie rocznego planu pracy Komisji Samorządu Rady Gminy 
Skąpe.  

Przewodniczący Komisji Mariusz Kuźmicz odczytał plan pracy (w załączeniu do 
niniejszego protokołu) i przekazał go Przewodniczącemu Rady. Do planu nie wniesiono uwag. 
 
Ad. 9  Wolne wnioski i informacje.  

Przewodniczący Rady Wiesław Zawiślak stwierdził, że obecna sesja Rady Gminy 
Skąpe jest ostatnią w tym roku, a ponieważ za kilka dni święta Bożego Narodzenia i niedługo 
będziemy witać Nowy Rok Przewodniczący złożył wszystkim obecnym i mieszkańcom gminy 
życzenia, aby święta Bożego Narodzenia były pełne ciepła, spokoju, rodzinnej atmosfery 
i wzajemnej życzliwości, a nadchodzący 2025 rok był pełen sukcesów, zdrowia i pokoju.  
Życzył spełnienia najskrytszych marzeń i aby każdy dzień przynosił radość.  
 Wójt dołączył się do życzeń Przewodniczącego Rady, życząc mieszkańcom gminy 
spokojnych, wesołych Świąt i żeby 2025 r. był czasem pokoju. Tyle złego, niepokojącego 
dzieje się poza Polską czy to na Ukrainie czy na Bliskim Wschodzie. Przeciągająca się 
sytuacja napięcia, obaw nikomu nie służy. Życzy, aby wszystkie plany, zmierzające do tego, 
żeby na wschodzie zapanował pokój ziściły się w 2025 r. Wszystkim Polakom życzył, aby 
2025 r., rok wyborów prezydenckich, nie stał się czasem jeszcze większych podziałów. 
A samorządowi Gminy Skąpe życzył, aby to wszystko, co było przedmiotem podejmowanych 
dzisiaj uchwał, zostało wykonane bez większych kłopotów. 
 Sekretarz Gminy Alicja Hoppe-Anyszko korzystając, z wizji i fonii przekazała apel do 
mieszkańców, że od pierwszego stycznia 2025 roku wchodzi w życie obowiązek odrębnego 
zbierania i segregacji kolejnej frakcji odpadów - tekstyliów. One w naszym regulaminie zawsze 
były wydzielone do zbierania na pszok, ale z reguły jeżeli ich nie wrzuciliśmy do zmieszanych, 
to oddawaliśmy je do pojemników PCK czy innych kontenerów na zbieranie odzieży. Od 
stycznia zabrania się traktować tekstylia jako odpad zmieszany.  Wprowadzono obowiązek 
przekazywania ich do PSZOKU, a jeśli nie są zniszczone i nadają się do użytku to ewentualnie 
do różnych pojemników do tego celu przeznaczonych. Przypomniała, że tekstylia to także 
buty, pościel, obrusy, koce i tym podobne rzeczy. Zaapelowała też do wszystkich, żeby dbając 
o nasze środowisko nie wyrzucać, a pozwalać tekstyliom mieć drugie życie.  
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Wójt Zbigniew Woch podziękował przede wszystkim pani Ani Cieplickiej, organizatorce 
paczek dla mieszkańców gminy, a także wszystkim tym, którzy z życzliwości swego serca 
przekazali środki finansowe. Przygotowanych zostało 12 paczek i trafiły one do 12 domów, 
gdzie spotkaliśmy się z mnóstwem wdzięczności, a czasem pojawiły się też łzy. Za ten gest 
i za tę potrzebę serca, jeszcze raz wszystkim zaangażowanym bardzo serdecznie 
podziękował.  
 Sekretarz Alicja Hoppen-Anyszko w związku z organizacją w Gminie kolejnego już 
finału Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy poprosiła wszystkich o możliwe wsparcie. 
Podkreśliła również, że to nie instytucja jest zaangażowana w akcję tylko ludzie w ramach 
wolontariatu. Jak co roku finał organizowany jest w Ciborzu. Sekretarz wie, że czas Świąt to 
duże wydatki, ale bardzo prosi o pamięć i jakiekolwiek wsparcie Wielkiego Finału WOŚP 
w styczniu.  
 
Ad. 10 Przyjęcie protokołu VIII sesji Rady Gminy Skąpe.  

Przewodniczący Rady Wiesław Zawiślak zarządził głosowanie nad przyjęciem 
protokołu VIII sesji. W wyniku głosowania protokół został przyjęty jednogłośnie. Protokół 
z głosowania stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 
Ad. 11 Zamknięcie obrad. 

Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Rady Wiesław Zawiślak 
zamknął IX sesję Rady Gminy Skąpe o godz. 10.15. 
 
 

Przewodniczący Rady Gminy 
 

Wiesław Zawiślak 
Protokolant sesji: 
Ilona Zalisz – inspektor  
 
 


